
KONJUNKTIV PRÉZENTU 
 1. konjugace: -e-/-ē-, nahrazuje se kmenový vokál -a-/-ā- (laud-a-t > laud-e-t). 

 2.– 4. konjugace: -a-/-ā-, přidává se k slovesnému kmeni (mone-a-t, leg-a-t, audi-a-t,  capi-a-t). 

   1. konjugace 2. konjugace 3. konjugace 3. konjugace 

typ capiō 

4. konjugace 

zakončení 

kmene 

-ā- -ē- souhláska souhláska / -ī- -ī- 

akt. sg. 1.  laud-e-m  
ať chválím 

mone-a-m 
ať napomínám 

leg-a-m 
ať čtu 

capi-a-m 
ať chytám 

audi-a-m 
ať slyším 

  2.  laud-ē-s mone-ā-s leg-ā-s capi-ā-s audi-ā-s 

  3.  laud-e-t mone-a-t leg-a-t capi-a-t audi-a-t 

 pl. 1.  laud-ē-mus mone-ā-mus leg-ā-mus capi-ā-mus audi-ā-mus 
  2.  laud-ē-tis mone-ā-tis leg-ā-tis capi-ā-tis audi-ā-tis 

  3.  laud-e-nt mone-a-nt leg-a-nt capi-a-nt audi-a-nt 

pas. sg. 1.  laud-e-r  mone-a-r leg-a-r capi-a-r audi-a-r 
  2.  laud-ē-ris mone-ā-ris leg-ā-ris capi-ā-ris audi-ā-ris 

  3.  laud-ē-tur mone-ā-tur leg-ā-tur capi-ā-tur audi-ā-tur 

 pl. 1.  laud-ē-mur mone-ā-mur leg-ā-mur capi-ā-mur audi-ā-mur 
  2.  laud-ē-minī mone-ā-minī leg-ā-minī capi-ā-minī audi-ā-minī 

  3.  laud-e-ntur mone-a-ntur leg-a-ntur capi-a-ntur audi-a-ntur 

 

Deponentní slovesa 

  1. konjugace 2. konjugace 3. konjugace 3. konjugace 

typ capiō 

4. konjugace 

sg. 1.  hort-e-r 
ať povzbuzuji 

vere-a-r 
ať se bojím 

loqu-a-r 
ať mluvím 

pati-a-r 
ať trpím 

largi-a-r 
ať rozdávám 

 2.  hort-ē-ris vere-ā-ris loqu-ā-ris pati-ā-ris largi-ā-ris 

 3.  hort-ē-tur vere-ā-tur loqu-ā-tur pati-ā-tur largi-ā-tur 
pl. 1.  hort-ē-mur vere-ā-mur loqu-ā-mur pati-ā-mur largi-ā-mur 

 2.  hort-ē-minī vere-ā-minī loqu-ā-minī pati-ā-minī largi-ā-minī 

 3.  hort-e-ntur vere-a-ntur loqu-a-ntur pati-a-ntur largi-a-ntur 

 

Konjunktiv prézentu slovesa esse 

sg. 1.  sim „ať jsem“ 

 2.  sīs 

 3.  sit 

pl. 1.  sīmus 
 2.  sītis 

 3.  sint 

 
Tyto tvary i u složenin včetně posse: 

 prōsim „ať prospívám“, prōsīs, prōsit, prōsīmus, prōsītis, prōsint; 

 possim „ať můžu“, possīs, possit, possīmus, possītis, possint. 



Význam ve větě hlavní 

 Přání splnitelné v přítomnosti, záporka nē: 

(Utinam) vivat. „Ať žije.“ 
(Uttinam) nē pūniāmur.  „Kéž nejsme trestáni.“ 

 Pobídka: 

Properēmus. „Pospěšme.“ 

 Zákaz, záporka nē: 

Nē exspectēs! „Nečekej!“ 

Nē exspectētis! „Nečekejte!“ 

Nē exspectēmus! „Nečekejme!“  
 

 


